

POSSIBILITIES FOR INITIATION ^f CONTACT BETWEEN SC AND JANSSEN ← AECOB/7

I. By Radio.

Before the radio contact with Ström (through Jansson), according to the agreement adopted in March 1949, it is necessary to:

A. Establish firmly how much of this signal plan is known to people who shared in the technical execution of this contact.

These persons are: (1) in Sweden, Janis Lukins (who on orders from the SC organized the technical side of this radio contact); (2) in the United States, Janis Banga, who operated as a radio operator under Lukins and who emigrated to the United States in the fall of 1949; (3) in the United States, Boris Mangolds, Lukins' cousin. (Addresses of (2) and (3) not known.) DAIGA

In the fall of 1949, SC was apprised by Kalme that Mangolds had told Kalme of this radio contact, at that time naming also the times and frequencies (whether they were correct was not ascertained, since Kalme gave no answer to SC's request that he ascertain this).

It appears that Lukins had corresponded with Mangolds in the summer of 1949 with the intention of securing with Mangolds' help the means of financing the radio contact (the financial situation of SC was very bad at that time). Since Mangolds himself is a radio operator (he was trained as such in Ozolins' group, which was financed by the Americans, in 1945-46) and had also the intention of doing everything in the United States in order to further contact with Latvia, therefore Lukins thought that Mangolds would already have good connections with the authorities ~~is~~ concerned in the United States, as Mangolds at that time had also confirmed to him.

Yet Lukins denied (in a conversation with SC in April 1950) that he had "leaked" the signal plan itself to Mangolds, since he of course did not know it (except the times and frequencies). He admitted that Banga could have shared the latter with his cousin by letter, since Banga would have known these himself as sender-receiver.

Lukins, as well as Banga, does not know the code, or the special code (Q-code) of the arranged signal plan. Lukins knows the key-book, and also is entrusted somewhat with the cipher and the composition of the call signal, yet it would be very difficult for he himself to prepare and complete a transmission, even if he arranged for radio equipment (which was provided at the expense of SC in the spring of 1948 and went to Lukins) and the appropriate crystals (these also are in the possession of SC).

It should be brought up here, that the present connections between Lukins and SC are frozen; in any case, SC is very wary of having anything to do with any further work with Lukins, because (1) Lukins, because of his efforts and failures, has become too popular a person in Sweden, although on the other hand he is a very energetic person and in this compli-

C]

ated action ~~may~~ thoroughly qualified and experienced; (2) he is not disciplined, and is disposed toward arranging everything single-handed, which in an organization - such as SC, for example - has led continually to dangerous disagreements and controversies; (3) he is not completely to be ~~truly~~ trusted concerning money (after the miscarriage of the December 1946 action, he fell deeply into personal debt. In order to reduce it he has begun to speculate with money and merchandise from Sweden to the continent). Significant in this regard is his assertion in conversation with the writer in October 1950, that he no longer considered the 1946 debt as personal, but as sums dispensed by the Latvians which would help not Lukins but Latvia.

In order to establish the points mentioned in (A.), one must - with Walter's help - arrange that Banga and Mangolds, as well as Lukins, deliver as complete as possible a signal plan (on the basis of the attempt of 1949). It is taken for granted that Lukins will refuse to do it; therefore he should be assured that the code and the key to the cipher (the book) stay with him.

B. Announce this proposed radio contact to Jansson. That is possible in the following ways: (1) by post, even if this method of contact did not work well last year. It is true that 2 postcards now three have gone from Ström's contact with Jansson to SC, as well as a letter from another friend (PP) to Lukins, which mentions Ström and begs a sign of life; yet the reception of the letter that SC wrote to Jansson in March 1950 was not mentioned in these and the idea resulted that the letter had not reached its addressee. —Nevertheless one can try to reach Jansson and the Ström contact referred to as BB through three addresses and communicate the necessary information. From these three there are still two addresses (which can be gotten from Peterson and which can be tested) by which one can reach a pair of friends of Jansson and communicate what is necessary. —Simultaneously it should also be found out whether Endaine has not received a letter from Jansson (task of Linde), as well as whether such a letter has not arrived at LPK in Stockholm (Peterson can take care of that). Finally, an answer from Jansson could also have gone to Hugo Binters (can be established through XX Peterson or perhaps better through Walter).

(2) Through the Swedish radio, in case they agree with it. If not, then one could try through HIT, especially in view of their connections with LITA a group, probably Lukins', in Stockholm and having contact with GITA. An agreement in this direction is at present possible only to Walter.

(3) The same through LIT, in case they have suitable contacts (other than through Swedish IS) and there still exists a contact between Jansson and Oisiois a man once sent by ~~xxxx~~ LITA.

C. In case the possibilities stated in (A) and (B) can be only partly carried out, then the radio calls to Ström should still be begun as soon as possible and made regularly, that is soon as an operator arrives.

SECRET

Atta. cont. to

II. BY MAIL

Outside of the addresses listed in B.I. (above), there are still the following to determine and to investigate:

1. The address of B.M. (who lives in the neighborhood of Riga,) is not suspected by the KGB because of his great age and social position. His grandson was, up to the summer of 1948, liaison man with I.M. and was to have been locked up by VOLUNTER. The father of the grandson (i.e., the son of B.M.), SIL, presently lives abroad, as does his mother, I.M.). First, the exact address must be established from I.M. (the letter from I.M. to I.M. in 1950 was not answered), which is possible through either NYCLAIR or Cleveland G. HAHN. Since I.M. is nervous and anxious, the information concerning her correspondence with B.M. should only be taken up in personal conversation, which HAHN could best accomplish. (I.M. is in Italy, but the writer does not know her exact address.)

2. Some addresses from Endzins and his brother, since it is very likely that Endzins and VOLUNTER have mutual friends in Latvia.

3. The same from Gustav GELMAN, for the same reason. Liaison with Gelmans: HAHN.

4. The same from GABRIEL [cover name for a Latvian in Sweden], who sends and receives letters through Poland and Finland to Latvia via Germany through NYCLAIR.

5. The same from K. VILNIS [a Catholic priest in Sweden; Dean of the Catholic Church in Latvia]. Since he has close connections with Sintors/Tepfers and Bruno KALNINS, the appropriate investigation should take place through Bishop RANGANS, which can be done through KALNINS, Alfreds BERGINS, or NYCLAIR.

6. After clarification of the RESISTANCE MOVEMENT BAVARIA cases (in connection with KAMFERGEBER HILDEBRAND and KAMFERGEBER MEINERT), the eventual postal contact with Latvia through East Germany and Poland.

7. Postal contact with Latvia through Finland (through GELMAN [whose wife is Finnish], GABRIEL, and possibly RKB).

Simultaneously, carefully selected reception points [for mail] should be arranged in:

A. Poland (through NYCLAIR, GABRIEL, perhaps RKB).

B. Germany, especially in the Soviet Zone and East Berlin (through KRI, which has contact with Endzins, or through NYCLAIR); in West Germany the reception points are best arranged in old people's homes or in hospitals, for example in Berchtesgarden and Varel (near Hamburg) (already arranged).

SECRET

SECRET

All sent _____ to _____

- C. Denmark (in old people's homes for Latvian refugees).
- D. New cases in Sweden, since the former ones do not work well.
- E. Finland (through ~~SAARIS~~ and ~~SAARINEN~~, as above).
- F. Ukraine (through ABH, which ~~REZ~~ ~~ORTAL~~ can arrange with BERLINS).
- G. Czechoslovakia (through ABH or ~~BYSLAIN~~).

In case one sends letters from these reception points to Latvia (which would really be best), then the sender should best be an old woman with bad handwriting. The letters should, among other things, make complaints concerning the difficult and hopeless life of the sender, as well as her considerations concerning future repatriation. The name of the sender must be a true one. Concerning the selection of the sender, such persons should be favored who already write to Latvia, and especially those who receive letters from there.

III. PERSONALLY, THROUGH COURIER

Here is a whole list of addresses of persons in Latvia which can be used. These lead:

- A. Direct to VOLSEMAR or STROM (with passwords).
- B. To persons through whom it is possible to seek out VOLSEMAR or STROM.
- C. To persons concerning whose antibolshevik position there is no doubt.

Regarding para A. Among these there are two in ~~SAARIS~~, ANNA (whose address still worked in the fall of 1949) and ANNA (who was living in the fall of 1950). In ~~SAARIS~~ one: HEVI. In Riga three: PARIS and DANIS (letters were received from both of these in spring 1951), and BIRIS.

Regarding para B. In ~~SAARIS~~, two: RIDA and VIRA.
In ~~VILKINS~~, one: RANE.
In RIGA, six: KARIS, VIRIS, GIBIS, NELA, MARIS, SAIS.

Regarding para C. In ~~TURKINS~~, five: SARA, KARA, ANNA, ANNA, LIUS.
In RIGA, seven: MARIS (who was still living in spring 1951), MARIS, PERIS, MARIS, MARIS, STARIS, PAIRIS.

In case the addresses and passwords of HIG's trusted people in Latvia, which were turned over by ~~SAARIS~~ to ~~SC~~ (as well as to ~~ANNA~~ ~~SC~~), do not turn out as planned, the list will still amount to about 50 people, concerning whom we must provisionally presume that they are either notional or that they belong to an organization which exercises its resistance activity independently of VOLSEMAR and STROM.

SECRET

Die Hoeflichkeiten

der Verbindungsaufnahme zwischen SC und JJ.

I - Auf dem Funkwege

Bevor die Funkverbindung mit Stroem (durch JJ), laut der Verabredung vom Maerz 1949 aufgenommen wird, ist es notwendig:

(A) festzustellen wieviel von diesen Funkunterlagen den Personen bekannt ist, die im Mai-Oktober 1949 an der technischen Ausfuehrung dieser Verbindung beteiligt waren.

Diese Personen sind: 1) in Schweden JALIS (der im Auftrage der SC die technische Seite dieser Funkverbindungen organisierte), 2) in USA JADIS, der als Funker unterm JALIS taetig war und in Herbst 1949 nach USA emmigrierte, 3) in USA BOEIS, der Vetter von JADIS (Adressen von 2. und 3. nicht bekannt)

Im Herbst 1949 wurde der SC von A.K. mitgeteilt, dass BOEIS dem A.K. ueber diesen F-verbindungen erzahlt habe, wobei er auch die entsprechenden Zeiten und Frequenzen genannt habe (ob es die richtigen waren, wurde nicht festgestellt, da A.K. auf der Anfrage der SC diese festzustellen, keine Antwort gab).

Es stellte sich heraus, dass JALIS im Sommer 1949 mit BOEIS korrespondiert hatte in der Absicht mit der Hilfe BOEIS die finansierung der Funkverbindungen zu sichern (die finanzielle Lage der SC war damals sehr schwierig). Da BOEIS selbst ein Funker ist (wurde in Schweden umg. im Jahre 1945/46 als solcher ausgebildet in der Gruppe OZIS, die von den Amerikanern finanziert wurde) und die Absicht hatte auch in USA alles zu tun um die Verbindungen mit Lettland zu befoerdern, so hatte JALIS gedacht, dass BOEIS ev. schon gute Beziehungen mit betreffenden Instanzen in USA habe, was BOEIS ihm auch dann bestaetigt hat.

JALIS leugnete doch (in einem Gesprach mit SC im April 1950), dass er die Funkunterlage selbst an BOEIS ausgeliefert haette, da er ja diese nicht wisse (ausgenommen die Zeiten und Frequenzen). Er gab jedoch zu, dass JADIS die letzteren seinem Vetter BOEIS brieflich mitteilen konnte, da JADIS diese als der Absender-Empfaenger selbstverstaendlich kannte.

JALIS, auch JADIS kennt nicht den Code, sowie die spezielle Code (Q-Code) der betr. Funkunterlage. JALIS kennt das Schlueselbuch, auch ist er etwas betraut mit der Chiffre und der Herstellung der Anrufsignale, doch wuerde es ihm schwer sein eine Sendung selbststaendig vorzubereiten und auszufuehren, obwohl er ueber ein Funkgeraet (das auf Kosten der SC im Fruehling 1948 angeschafft und an JALIS ging) verfuegt und die entsprechenden Kristalle (auch diese sind im Eigentum der SC) hat.

Es sei hier angefuehrt, dass die gegenwaertigen Beziehungen zwischen der SC und JALIS eingefroren sind, jedenfalls ist die SC sehr vorsichtig was eine weitere Zusammenarbeit mit JALIS betrifft, weil: 1) JALIS ist, wegen seinen Bemuehungen und Misserfolgen, eine zu populacre Person in Schweden geworden, obwohl andererseits eine sehr energische und in dieser komplizierter Taetigkeit recht qualifizierte und routinierte; 2) er nicht diszipliniert ist, und geneigt ist alles einpersoenlich zu ordnen, was in einer Organisation - wie z.B. in der SC - stets zur schaedlichen Disonanzen und Streitigkeiten gefuehrt hat; 3) er nicht ganz korrekt ist wo es um Geld geht (nach dem Scheitern der Aktion im Dezember 1946 ist in grossen persoenlichen Schulden verfallen. Um diese hinunterzubringen hat mit Geld- und Warenspekulation von Schweden nach dem Kontinent begonnen). Bezeichnend hierfuer ist seine Aeusserung im Gesprach mit A.G. im Oktober 1950, dass er die Schulden von 1946 nicht mehr als seine persoenliche betrachte, sondern als Summen, die von

den Letten gesendet wurden, welche nicht JALIS, sondern Lettland helfen wollten.

Um das in (A) genannte festzustellen, muesste man - mit der Hilfe Valters - JADIS und BOMIS, sowie auch JALIS aufordern eine moeglichst vollstaendige Funkunterlage (auf dem Grunde der Funkversuche vom Jahr 1949) einzureichen. Es ist anzunehmen, dass JALIS sich weigern wird es zu tun, deshalb soll ihm versichert werden, dass die Code und der Schluessel der Chiffre (das Buch) bei ihm verbleibt.

(B) diese im Voraus JJ anzumelden. Das ist auf folgender Weise moeglich:

- 1) durch die Post, wenn auch diese Verbindung in dem letzten Jahr nicht gut funktioniert. Es sind wohl 2 Postkarten von BB an SC eingegangen, sowie ein Brief von PP an JALIS, die an Stoem erinnern und um ein Lebenszeichen bitten, doch der Empfang des Briefes, die SC im Maerz 1950 an JJ schrieb, wird in diesen nicht bestaetigt und aus dem Inhalte geht es hervor, dass der Brief nicht den Adressaten erreicht hat. - Trotzdem kann man versuchen JJ und BB ueber 3 Adressen zu erreichen und die notwendige Mitteilung durchzugeben. Ausser diesen 3 gibt es noch 2 Adressen (die durch PS aufgefunden und ueberprueft werden koennen) ueber denen man paar Freunde von JJ erreichen kann und das noetige anmelden. - Gleichzeitig soll auch ueberprueft werden ob der Onkel i.M. einen Brief von JJ nicht empfangen hat (Aufgabe des TO), wie auch ob solche in der LPK nicht versteckt werden (beides kann PS erforschen).
- 2) Zulezt kann eine Antwort von JJ auch an Higgins gegangen sein (durch PS oder besser durch Valter feststellen).
- 2) durch dem Funk Svens, falls dieser damit einverstanden ist. Wenn nicht, dann kann man es durch Gita versuchen, besonders in der Hinsicht ihrer Beziehungen mit LITA. Ein Abkommen in dieser Richtung ist gegenwaertig nur Valter moeglich.
- 3) dasselbe durch LITA, falls sie die betr. Verbindungen (ausserhalb deren durch SVEN) hat und ein Kontakt zwischen JJ und OO noch besteht.

(C) falls ~~noch~~ das in A und B erwaehte auch nur teilweise erledigt ist, so sollen doch die Funkanrufe zu STROEM so bald wie moeglich und regulaer angefangen werden, d.h. sobald der Funke eingetroffen ist.

II durch die Post

Ausserhalb den in (B)-1 genannten Adressen, sind noch folgende festzustellen und zu ueberpruefen:

1) die Adresse von B.M. (wohnt in der Naehel von Riga, ist nicht von der LEGB verdächtig seines hohen Alters und seiner sozialen Stellung wegen; sein Onkel war bis Sommer 1948 Verbindungsmann mit I.M. und sollte 1949 von JJ aufgesucht werden; der Vater des Onkels GIL, lebt z.Zt. im Auslande, wie auch seine Mutter I.M.) - Erstens muss hier die Adresse von I.M. genau festgestellt werden (der Brief von SC an I.M. im Jahre 1950 wurde nicht beantwortet), was entweder durch Valter oder A.G. moeglich ist. Da I.M. nervoes und aengstlich ist, muss die Auskunft betreffend ihre Korrespondenz mit B.M. nur im persoellichen Gespraech eingezogen werden, was A.G. am besten erreichen koennte.

2) etwaige Adressen bei Onkel I.M. und seinem Bruder (durch Li), da es sehr wahrscheinlich ist, dass O.I.M. und J.J. gemeinsame Bekannte in Lettland haben.

✓ 3) dasselbe bei GACE, derselben Motive wegen (GACES Adresse kann durch Pi oder Valter aufgefunden werden). Verbindungsmann mit GACE - A.G.

4) dasselbe bei SANDIS (der mit Seemaenner Briefe durch Polen und Finnland nach Lettland schickt und auch empfaengt), - durch Pi.

✓✓ 5) dasselbe bei KAVIS. Da dieser enge Beziehungen mit GITA und BEKA hat, ✓ muss die entsprechende Nachforschung ueber RAJA stattfinden, was durch A.K., ✓ ALBA oder Valter zu besorgen ist.

✓✓✓ 6) nach Aufklaerung des Falles REB (im Zusammenhang mit KGH und KGI) die etwaige Postverbindung durch Ostdeutschland und Polen mit Lettland.

7) etwaige Postverbindung mit Lettland durch Finnland (durch GACE, SANDIS und etw. REB).

Gleichzeitig sind auch sorgfaeltig ausgewaehlte Empfangsstellen einzurichten in:

a) Polen (durch Valter, SANDIS, etw. REB);

✓ b) Deutschland, besonders in der Sovjetzone und Ostberlin (durch KGI, die Verbindung mit O.I.M. hat, welche Li uebernehmen kann oder durch Valter); in Westdeutschland sind die Empfangsstellen am besten in den Altersheimen oder

✓✓ Krankenhaeuser fuer DP einzurichten, z.B. in Bg (durch Li) und VI (durch A.G., was schon zum Teil geordnet ist);

c) Daenemark (im Altersheim fuer Lettische Fluechtlinge - durch Pi);

d) neue in Schweden, da die bisherigen nicht gut funktionieren;

e) Finnland (durch GACE, SANDIS - wie oben);

f) der Ukraine (durch ABN, was Pi oder A.G. mit ALBA ordnen koennen);

g) Tschechoslowakei (wie in f) ausgefuehrt ist oder direkt durch Valter).

Falls man aus diesen Empfangsstellen Briefe nach Lettland schickt (was wohl das richtige waere), so soll der Absender am besten ein altes Weib sein mit einer schlechten Handschrift. Die Briefe sollen u.a. eine Klage ueber die schwierige und hoffnungslose Lage des Absenders, sowie auch seine Erwaegungen ueber ettl. Repatriierung. Der Name des Absenders muss richtig sein. Bei der Auswahl der Absender sollen solche Personen bevorzugt werden, die schon nach Lettland Briefe schreiben, bes. solche, die Briefe aus Lettland empfangen.

III persönlich, durch Kurier.

Hier ist eine ganze Reihe von Adressen, resp. Personen in Lettland zu benutzen. Diese führen:

- (A) direkt zu JJ oder STROEM(mit Parolen);
- (B) zu Personen durch welchen es moeglich ist JJ oder STROEM aufzusuchen;
- (C) zu Personen ueber deren antibolschewistischen Einstellung es keinen Zweifel gibt.

(A) Von diesen befinden sich 2 in Kurzeme (Kurland): AIPA(die Adresse funktionierte noch im Herbst 1949) und ANTA(war beim Leben im Herbst 1950);
in Zemgale(Semgallen) 1 : BEVI;
in Riga 3 : PARIS und DARIS(von beiden sind im Fruehling 1951 Briefe in Schweden empfangen worden), BIRIS;

- (B) in Kurzeme 2 : SIDA, VIKA;
in Vidzeme(Livland) 1 : BAME;
in Riga 6 : ZARIS, VIRIS, GIRIS, ERIS, MORIS, SARIS;

- (C) in Kurzeme 5 : ŠURA, KARA, ERNA, ZENTIA, ZIGA;
in Riga 7 : BERIS(war beim Leben im Fruehling 1951), MERIS, PIRIS,
RARIS, SIRIS, STARIS, TAURIS.

✓ Falls die von KURIS der SC uebergebene Adressen und Parolen von RUB's Vertrauenspersonen in Lettland(das betr. Verzeichnis sei von KURIS auch an VALIS ueberreicht worden) nicht als erdachte sich erweisen, so kommen es noch hinzu ca. 50 Personen, von welchen man vorlaeufig annehmen muss, dass sie entweder ein Phantasieprodukt sind oder aber einer Organisation zugehoeren, die ihre Widerstandstaetigkeit unabhengig von JJ und STROEM ausuebt.